NOMINA II.
status rectus a status constructus
- existují dva zvláštní nominální tvary, které se funkčně liší a mají i odlišné skloňování

A) STATUS RECTUS = tvar plné deklinace

B) STATUS CONSTRUCTUS = tvar neúplné deklinace - nemá úplnou deklinaci

     - užívá se jen v případě, že se na něho váže: 

       1) tvar v genitivu  bēl bītim  „pán domu“
       2) závislá (vedlejší) věta  bīt īpušu  „dům, který postavil“
       3) sufigované osobní zájmeno  bēl-šu  „jeho pán“
PÁDOVÉ TVARY STATU CONSTRUCTU
A) před jménem v genitivu nebo před závislou větou
     1) v singuláru – obvykle jediný tvar pro všechny pády

     2) v duálu – dva tvary: pro nominativ a pro genitiv-akuzativ

     3) v plurálu – dva tvary: pro nominativ a pro genitiv-akuzativ
B) před sufigovaným zájmenem
     1) v singuláru – dva tvary: pro nominativ + akuzativ a pro genitiv
     2) v duálu – dva tvary: pro nominativ a pro genitiv-akuzativ

     3) v plurálu – dva tvary: pro nominativ a pro genitiv-akuzativ
TVARY STATU CONSTRUCTU V SINGULÁRU – před jménem v genitivu nebo před závislou větou

1) MASKULINUM
   zakončení kmene mužského rodu                       tvoření tvaru statu constructu
                 -VK-um                                       →             -VK-Ø
                 -V1K1K2-um                                 →             -V1K1V1K2-Ø
                 (K)VK1K1-um                               →             (K)VK1K1-i

                 -KV(K)KVK1K1-um                       →             -KV(K)KVK1-Ø
[image: image1.jpg]6.1.1 V sg. maskulin u jmen, jejichZ kmen kon& na jeden konsonant,
m4 st.c. nulovy morf, napf.
st.r. bél-um ,pan* st.c. bel-@
Vyjimku tvoF{ substantiva ab-um ,.otec* a ap-um bratr*, jeZ konti ve
st.c. na -i: ab-i, ap-i.

6.1.2 V sg. maskulin, jejich? kmen kongf dvéma riznymi konsonanty,
se vkl4da ve st.c. mezi tyto konsonanty vokdl, ktery je shodny
s vokdlem kmene, napf.

st.I. Sipr-um ,dflo" st.c. Sipir
st.r. kalb-um ,pes“ st.c. kalab
st.r. Sulm-um ,zdravi* st.c. Sulum

st.r. mepr-um ,opis* st.c. meper




[image: image2.jpg]6.1.3 Jednoslabi¢né kmeny, jez konéi na reduplikovany konsonant,
phijimajf ve st.c. pomocny vokal -i, napf.
str. libb-um ,srdce” st.c. libb-i
SL.r. tupp-um ,tabulka“ st.c. tupp-i
Vyjimkou je slovo Sarr-um ,krdl", které m4 st.c. far a astetné také
kakk-um ,zbrait, jeZ mé st.c. bud kakki nebo kak.

6.1.4 U jmen, jejich? kmen je viceslabi¢ng a kon¢{ na dva stejné kon-
sonanty (reduplikovany konsonant), se tento reduplikovany kon-
sonant zjednodu3uje (redukuje), napt.




                      [image: image3.jpg]st.r. kunukk-um ,,peder st.c. kunuk
SL.I. parakk-um  trin st.c. parak




2) FEMININUM
   zakončení kmene ženského rodu                       tvoření tvaru statu constructu
                 -V(K)K-Vt-um                          →             -VK-Vt-Ø
                 -KV-t-um                                  →             -KV-t-Ø
                 (K)VK-t-um                              →             (K)VK-a-t-Ø
                 KeK-t-um                                 →             KeK-e-t-Ø
                 -KVK(K)VK-t-um                      →             -KVK(K)VK-t-i
[image: image4.jpg]6.1.5 V sg. feminin u jmen, je jsou tvofena pomoci sufixu -at/-et/-t,
se st. ¢. vytvéfi odtr¥enim pidového sufixu s mimaci, napf.

st.r. Sarr-at-um |, krdlovna* st.c. Sarr-at
str. err-et-um , kletba* st.c. err-et
st.r. rubd-t-um ,vlidkyng st.c. rubd-t

6.1.6 V sg. feminin, jejichZ kmen je jednoslabi&ny, se vki4d4 mezi
konsonant kmene a fem. sufix -¢- vokal -a- (nebo -¢-), napf.
st.r. Sub-t-um ,,obydlf“ st.c. Sub-a-t
str. bél-t-um ,pani* st.c. bél-e-t

V né&kteryich p¥ipadech se tvoif st.c. nepravideln&, napt. st.r. grs-t-um

,dar* md st.c. gI§ti (m&lo by byt *qisar)




[image: image5.jpg]6.1.7 Viceslabi&né kmeny feminin pHijimajf ve st.c. pomocng vokdl -,
JjenZ se napojuje na morf fem, -¢-, napf.

st.r.
st.r,
st.r,
St.r.

sinnit-um , Fena* st.c. sinnist-i

napist-um , Fivot* sL.c. napist-i
2P

rikist-um ,,smlouva® st.c. rikist-i

Salust-um | tfetina* st.c. Salust-i




3) OSTATNÍ TVARY U OBOU RODŮ
[image: image6.jpg]6.1.8

6.1.9

U nekterych jmen json doloZeny dva tvary st.c., napf,

str. Sum-um , jméno* ste. Sum  také Sum-i
st.r. qat-um ,ruka* st.c. gat také gar-i
str. Stmt-um ,osud“ st.c. Stmat  také Simt-i

U kment kon&icich na krétky vokal a, ¢, i, u, u nich? ve st.r. do-
Slo ke staZeni tohoto vokélu s vokalem pddového sufixu, se kme-
novy vokdl ve st.c. znovu objevuje:

str. *rabi-um > rabim ,velk§" st.c. rabi

str. *kala-um > kalim ,v§echen“ st.c. kala

Kmeny, u nich? se predpoklads, %e konéf na dlouhé -a, maji ve st.c. tvar
s dlouhym stafenym -¢ na konci:

str. *ruba-um > rubiim ,vladce" stc. rubé
str. *qaba-um > gabdm ,mluveni* stc. gabé
SUL. *rugumma-um > rugummiim »poZadavek® st.c. rugummé




TVARY STATU CONSTRUCTU U OBOU RODŮ V DUÁLU – před jménem v genitivu nebo před závislou větou
[image: image7.jpg]6.1.10 V dudlu odpada ve st.c. koncové -n, napf.
str. st.c.
nom. ubdn-an ,,prsty* ubdn-a
gen./akus. uban-n uban-t




TVARY STATU CONSTRUCTU U OBOU RODŮ V PLURÁLU – před jménem v genitivu nebo před závislou větou
- plurálu je status constructus užíván zřídka
- bývá nahrazován tvary singuláru: bēl ḫubullim  „pán dluhu“ = „věřitel“ (sg.)/ „věřitelé“ (pl.)
[image: image8.jpg]6.1.11 V pluralu maskulin zist4vé tvar stc. rovny tvaru st.r., plurdl fe-
minin zirdcf ve st.c. padovy sufix s mimaci a kondf na -at /-ét/-at.

st.c. m. stc. f.
nom. Sarrid Sarrat

bela belet
gen./akus. Sarri Sarrat

bele belet




TVARY STATU CONSTRUCTU V SINGULÁRU – před sufigovaným zájmenem

1) nominativ a akuzativ

    a) všechny kmeny kromě kmenů končících na reduplikovaný konsonant a feminin, jejichž tvar statu constructu (před jménem v genitivu nebo před závislou větou) končí na –i

        - totožné tvary jako u statu constructu před jménem v genitivu nebo před závislou větou
       [image: image9.jpg]st.r.
beél-um
alp-um
Sipr-um
Sulm-um
Sarrat-um
belt-um
Subt-um

st.c.
bel
alap
Sipir
Sulum
Sarrat
bélet
Subat

st.c. se sul. pers. pron.

bél-§u Jjeho pan(a)*

alap-5u  ,jeho byk(a)*

Sipir-fu ,jeho dilo”

Sulum-$u  ,jeho zdravi*

Sarrat-ka ,tvé krélovna (tvou krilovnu)*
bélet-ka  ,tvé pani (tvou pani)*
Subat-ka ,tvé obydli*, atd.




    b) kmeny končící na reduplikovaný konsonant a feminina, jejichž tvar statu constructu (před jménem v genitivu nebo před závislou větou) končí na -i

        - mezi kmen statu constructu a sufigované zájmeno se vloží vokál -a- (= epentetický vokál)
        - pokud kmen statu constructu končí na vokál -i-, tento vokál odpadá

       1) MASKULINUM
   zakončení kmene mužského rodu            tvoření tvaru statu constructu     tvoření tvaru statu constructu před     

                                                                                                                        sufigovaným zájmenem
                 (K)VK1K1-um                       →             (K)VK1K1-i                   →             (K)VK1K1-a-
                 -KV(K)KVK1K1-um              →             -KV(K)KVK1-Ø            →             -KV(K)KVK1K1-a-
        2) FEMININUM
   zakončení kmene mužského rodu            tvoření tvaru statu constructu     tvoření tvaru statu constructu před     

                                                                                                                        sufigovaným zájmenem
                 -KVK(K)VK-t-um                   →             -KVK(K)VK-t-i           →             -KVK(K)VK-t-a-
           [image: image10.jpg]st.r. st.c. st.c. se suf. pers. pron.

umm-um umm-i umm-a-Su  jeho matka, jeho matku®
kunukk-um kunuk  kunukk-a-Su ,jeho petet’

qist-um  giSt-i git-a-Su jeho dar”

rikist-um  rikist-i rikist-a-5u  jeho smlouva, jeho smlouvu®




2) genitiv
    - tvar statu constructu v genitivu před sufigovaným zájmenem je totožný s tvarem kmene ve statu rectu a mezi kmen a sufigované zájmeno se vkládá vokál -ī-
       1) MASKULINUM
            [image: image11.jpg]str.
bél-um
alp-um
Sipr-um
Sulm-um

st.c. v genitiva

bel-1-§u .Jjeho pana*
alp-1-5u wJjeho byka“
Sipr-I-5u .eho dila“

Sulm-r-3u sjeho zdravi*




             [image: image12.jpg]tupp-um tupp-1-§u jeho tabulky*
kunulk-um  funukk-1-5u  ,jeho pedeti*




        2) FEMININUM
            [image: image13.jpg]Sarrat-um  Sarrat--5u | jeho krélovny*
belt-um belt-1-5u .Jjeho pani*
Subt-um Subt-1-5u Jeho obydlf




           [image: image14.jpg]rikist-um rikist-1-Su «Jeho smlouvy*




TVARY STATU CONSTRUCTU V PLURÁLU – před sufigovaným zájmenem

1) nominativ a akuzativ
       A) MASKULINUM
            - všechna podstatná jména mají tentýž tvar jako ve staru constructu před jménem v genitivu nebo před závislou větou

            - všechna (i zpodstatnělá) přídavná jména (tj. s koncovkami –ūtum, -ûtum) ztrácí koncovou mimaci -m a koncový krátký vokál -u- se dlouží na -ū-
               šībūt-um  „svědectví; stáří“    šībūt  (status constr.)     šībūt-ū-šu  „jeho stařešinové/stařešiny“
      B) FEMININUM
            - všechna podstatná a přídavná jména (tj. s koncovkami -ātum/-âtum/-ētum)  ztrácí koncovou mimaci -m a koncový krátký vokál -u- se dlouží na -ū-
              šarrāt-um  „královny“     šarrāt  (status constr.)      šarrāt-ū-šu  „jeho královny“
              bēlēt-um   „paní“             bēlēt  (status constr.)         bēlēt-ū-šu  „jeho paní“
2) genitiv
    - tvar statu constructu v genitivu před sufigovaným zájmenem je totožný s tvarem kmene ve statu rectu a mezi kmen a sufigované zájmeno se vkládá vokál -ī-
    [image: image15.jpg]Stbit-um Sthuat-1-5u ,Jjeho stafe3ina*
Sarratum  Sarrat-I-Su  jeho kefloven®
belat-um belet-1-su .Jjeho panf*




TVARY STATU CONSTRUCTU V DUÁLU – před sufigovaným zájmenem

    - tvar statu constructu před sufigovaným zájmenem je totožný s tvarem kmene ve statu constructu před jménem v genitivu nebo před závislou větou, tj. odpadá koncové -n ze tvaru statu rectu
1) nominativ

    - totožné tvary jako u statu constructu před jménem v genitivu nebo před závislou větou
                                 status rectus         status constr.+gen.           status constr. + suf. zájmeno
      nominativ          ubān-ān  „(oba)  prsty“      ubān-ā                   ubān-ā-šu  „(oba) jeho prsty“

                                   īn-ān  „oči“                           īn-ā                        īn-ā-šu  „jeho oči“
                                   šēp-ān  „nohy“                    šep-ā                     šēp-ā-šu  „jeho nohy“
1) genitiv a akuzativ

    - totožné tvary jako u statu constructu před jménem v genitivu nebo před závislou větou
                                    status rectus         status constr.+gen.           status constr. + suf. zájmeno

      gen. + akuz.          ubān-īn „prstů/prsty“     ubān-ī                       ubān-ī-šu  „jeho prstů/prsty“
                                     īn-īn  „očí/oči“                  īn-ī                             īn-ī-šu  „jeho očí/oči“
                                     šēp-ēn  „nohou/nohy“    šēp-ē                         šēp-ē-šu  „jeho nohou/nohy“
PŘEHLED FLEXE STATU CONSTRUCTU

[image: image16.jpg]sg.

nom,

gen.

akus.

nom,

gen.

akus.

st.c. s genitivem

m. f.

bel bitim  belet bitim
bel bitim  bélet bitim
bel bitim  bélet bitim

st.c. § genitivem

m. f.

béla bitim  béleét bitim
belr brim  belet bitim
belr bttim  belet bitim

st.c. se suf. pers. pron.
m. f.

beél-su  beéles-su
belr-su beltr-su
bel-su  béles-su

stc. se suf. pers. pron.
m. f.

beli-su beleti-su
belt-su bélétr-su
belr-su belén-su




[image: image17.jpg]nom.
gen.
akus.

st.c. s genitivem

§épa belim
Sepe bélim
Seépe belim

ind belim
! belim
n7 belim

st.c. se suf. pers. pron.
Sepa-Su nd-$u
§epé-Su  ni-Su
Sepe-Su  ni-$u




STATUS CONSTRUCTUS KMENŮ KONČÍCÍCH NA VOKÁL
A) kmeny končící na všechny vokály kromě -i a –ī
     - mají ve statu constructu před sufigovaným zájmenem plnou deklinaci

       [image: image18.jpg]nom. 4 kali-§u ,jeho celek* nafi-§u jeho nesent”
gen. -i- kali-§u jeho celku nasi-fu jeho neseni”
akus. -G- kalé-5u ,jeho celek* nasd-Su ,jeho nesenf*




B) kmeny končící na vokály -i a –ī
     - mají ve statu constructu před sufigovaným zájmenem jen jediný tvar

      [image: image19.jpg]st.r. *murabbi-um > murabbim ,,vychovatel”, st.c. murabbi-Su




STATUS CONSTRUCTUS NĚKTERÝCH JINÝCH KMENŮ
- některá podstatná jména mají ve statu constructu před sufigovaným zájmenem také plnou deklinaci

  abum  „otec“                                                      mārum  „syn“
  aḫum  „bratr“                                                     bīšum  „majetek“
  emum  „tchán“
[image: image20.jpg]nom. mdri-Su  ,jeho syn®
gen. mart-Su jeho syna“
akus. mdrd-fu  ,jeho syna“




POSTAVENÍ PŘÍVLASTKU U GENITIVNÍHO SPOJENÍ

- přídavné jméno stojí za genitivním spojením, ať se vztahuje ke kterémukoli členu tohoto spojení

- přívlastek se shoduje v rodě, čísle a pádě s tím členem genitivního spojení, ke kterému se vztahuje

  eqel šeʾim ešram iddin    „daroval obdělané obilné pole“ = „pole obilí obdělané daroval“
  warkat mutim pānîm    „záležitost dřívějšího manžela“

GENITIVNÍ SPOJENÍ O VÍCE ČLENECH
- objevuje se jen zřídka

- členy spojení stojí za sebou ve tvaru statu constructu a poslední člen spojení je ve statu rectu v genitivu

  lēt mār awīlim    „tvář syna avíla, tvář avílova syna“
  warkat bīt mūtim   „dědictví domu manžela“

OPIS GENITIVNÍHO SPOJENÍ

- lze ho použít místo genitivního spojení – často z těchto důvodů:
   a) následovalo by za sebou více členů ve statu constructu

   b) nejednoznačnost tvaru statu constructu (např. v plurálu maskulin)

   c) ze syntaktických důvodů

- místo statu constructu se použije tvar statu rectu u řídícího členu a následný přívlastek v genitivu se připojí pomocí samostatného zájmena ša

   GENITIVNÍ SPOJENÍ SE STATEM CONSTRUCTEM:   warad awīlim  „otrok avíla“

   OPIS GENITIVNÍHO SPOJENÍ:                                       wardum ša awīlim  „otrok avíla“

   GENITIVNÍ SPOJENÍ SE STATEM CONSTRUCTEM:   ana warad awīlim  „otrokovi avíla“

   OPIS GENITIVNÍHO SPOJENÍ:                                       ana wardim ša awīlim  „otrokovi avíla“

   GENITIVNÍ SPOJENÍ SE STATEM CONSTRUCTEM:   šarrū mātim  „králové země“
   OPIS GENITIVNÍHO SPOJENÍ:                                       šarrū ša mātim  „králové země“

   GENITIVNÍ SPOJENÍ SE STATEM CONSTRUCTEM:   ana mārī mārat awīlim  „synům avalovy dcery“
   OPIS GENITIVNÍHO SPOJENÍ:                                       ana mārī ša mārat awīlim  „synům avalovy dcery“
   GENITIVNÍ SPOJENÍ SE STATEM CONSTRUCTEM:     eqel šeʾim ešram  „obdělané pole obilí“
   OPIS GENITIVNÍHO SPOJENÍ:                                         eqlam ešram ša šeʾim  „obdělané pole obilí“

   GENITIVNÍ SPOJENÍ SE STATEM CONSTRUCTEM:     ana numāt bēl bītim  „na majetek vlastníka domu“
   OPIS GENITIVNÍHO SPOJENÍ:                                      ana numātim ša bēl bītim  „na majetek vlastníka domu“

   GENITIVNÍ SPOJENÍ SE STATEM CONSTRUCTEM:     ana šibūt šeʾim u kaspim  „svědectví o obilí a stříbře“

   OPIS GENITIVNÍHO SPOJENÍ:                                     ana šibūtim ša šeʾim u kaspim  „svědectví o obilí a stříbře“
STATUS ABSOLUTUS

- termín pro označení některých tvarů statu constructu (u substantiv a číslovek) nebo stativu (slovesného tvaru)

- označují se jím:

  a) některé tvary číslovek

      ČÍSLOVKA + POČÍTANÝ PŘEDMĚT

      šalaš sât qêmum  „tři súty mouky“
      ešrā mana kaspum  „dvacet min stříbra“

  b) některé výrazy množství (singulativní)

       uṭṭetum „zrno“  →   uṭṭet „jediné zrno“

       šalšum „třetina“   →   ana šaluš „na jednu třetinu“

       šattum (f.) „rok“   →   šanat „jediný rok“

  c) některá lexikalizovaná spojení

      dārum „věčnost“            →      ana dār  „navždy“

      šanānum „rovnost“        →      lā šanān  „nesrovnatelně“

      ṣeḫrum „malý“; rabûm „velký“   →   ṣeḫer rabi „malý (a) velký“

      zikarum „muž“; sinništum (f.) „žena“   →   zikar sinnaš „muž (a) žena“
